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لصستخالم  

َشهذ الاهخًبو بظبغبث انُبَى انًشخخت أو انًهىَبث انعؼىَت يخُبهُت انظغش ًَىا سشَعبً لأَهب حىفش 

حهىٍَ انًُسىصبث والأنُبف  و يزم انًىاد انبظشَت الانكخشوَُت, طبُمبث يضًىعت يخُىعت يٍ انخ

ًهىَبث هحشكض هزِ الأطشوحت عهً انخحؼُش وانخىطُف وانخىاص انؼىئُت ن. وانخطبُمبث انظحُت

طبغبث يعبدٌ وهٍ  تُهزا انعًم رلارت أصضاء سئُس وَخؼًٍانعؼىَت يخُبهُت انظغش انًخخهفت 

طبغبث الاصلاكخىٌ انًشخخت يخُبهُت انظغش و صسًُبث انفؼت يخُبهُت و  ظغشانفزبنىسٍُُُ يخُبهُت ان

بطشَمت ( َمبؽ كًُت)ٍَُ انُبَىَت بَشكض انضضء الأول عهً ححؼُش طبغبث انًعبدٌ انفزبنىسُ. انظغش

وانخٍ  ححخىٌ  انفىق طىحُت عهً يحهىل يبئٍ يٍ انًىاد انُشطت سطحُب انًىصبثبخطبُك نك ور سههت 

هزِ انضسًُبث انُبَىَت يًكٍ أٌ  .ٍَُ وححج ظشوف حضشَبُت يخخهفتبيخخهفت يٍ انفزبنىسُ ٌعهً يعبد

َخؼًٍ . انعلاس  انؼىئٍ أو الأحببس انُفبرت و حكىٌ يفُذة فٍ حخضٍَ انًعهىيبث أو عشع انخطبُمبث

. يٍ الاصلاكخىٌ انًشخختانخظبئض انؼىئُت نظبغبث انُبَى دساست  انضضء انزبٍَ ححؼُش وحىطُف و

ححؼش صسًُبث يخُبهُت انظغش يٍ الاصلاكخىٌ بخشخُج طبغت الاصلاكخىٌ ببسخخذاو يىصبث فىق طىحُت 

 انفىق بُفسضُت انًىصبثحى حىطُف طبغبث انُبَى انًشخخت يٍ الاصلاكخىٌ  ببسخخذاو . وبظشوف يلائًت

 طُف الاَبعبد حى دساست وأَؼبانًضهش الانكخشوٍَ انُفًبر  و ححج انحًشاء وانًشئُت وكزانك الأشعت

َشكض انضضء انزبنذ عهً اسخخذاو طشَمت طذَمت نهبُئت نخحؼُش .  نهكشف عٍ طبُعت هزِ انظبغبث انُبَىَت

فٍ يشالبت ( وانًشئُت انفىق بُفسضُت الأشعت)و انطشَمت انطُفُت ااسخخذحى  .صسًُبث انفؼت يخُبهُت انظغش

حى حكىٍَ صسًُبث انفؼت  ببلإػبفت انً رنك. تانفؼت يخُبهُت انظغش فٍ ظم ظشوف يخخهف حكىٍَ

ضسًُبث ببسخخذاو انًضهش ان بخهك ُسُش انًحًًمو حىطُف ان أَسضت انمطٍ داخم يخُبهُت انظغش

 ولذ حى حمُُى يسخىَبث طلاء يخخهفت .انخحج انحًشاءانخحهُم انطُفٍ نهطبلت والأشعت و الانكخشوٍَ انًبسح

يُطمت  خلال نًُكشوببث انًخخهفت يٍاسُم انًخكشس ػذ سلالاث حأرُش انغدساست  و يٍ هزِ انضسًُبث

أَسضت  داخم وصىد يسخىي يُخفغ يٍ انفؼت يخُبهُت انظغش إٌَخبئش انذساست  أظهشث.انًُى إعبلت



طشق راث كفبءة  الأطشوحتلذيج هزِ . هًُكشوببثن يمبوو يًخبصَسُش لطٍ يخٍُ و لإَخبسانمطٍ كبفٍ 

وانخٍ يٍ شبَهب أٌ حههى , ث عؼىَت يخخهفت يخُبهُت انظغش فٍ يحبنُم يبئُتعبنُت وفعبنت لإَخبس يهىَب

.انًضخًع انعهًٍ لاسخكشبف إيكبَُت حطبُمبحهب فٍ حمىل يخخهفت  
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ABSTRACT 

 

Interest in nano-dispersed dyes or nanocolorant, is rapidly growing because they offer a 

variety of applications, such as optoelectronic functional materials, textile and nanofiber 

coloration and medicinal applications. This thesis focuses on the preparation, characterization 

and optical properties of different nanocolorants. Three parts are mainly involved in this 

work, including, metal phthalocyanine nanoparticles, nano-dispersion of azlactone dyes and 

silver nanoparticles (AgNPs). The first part focuses on a facile preparation of metal 

phthalocyanine quantum dots-like nanoparticles by application of ultrasonic on an aqueous 

solution of various surfactants containing phthalocyanine of different metals and under 

various experimental conditions. These nanoparticles are potentially useful in information 

storage or display applications, photodynamic therapy, ink-jet inks, etc. The second part 

involves the synthesis, characterization and optical properties of nano-dispersion of azlactone 

dyes. Azlactones nanoparticles could be synthesized by dispersing the azlactones dye using 

ultrasonic waves at ambient conditions. Nano-dispersed particles have been characterized by 

UV-visible, FTIR, transmission electron microscopy (TEM) and fluorescence to reveal the 

nature of nano-dispersed particles. The third part focuses on developing an eco-friendly 

approach for the production of AgNPs.  Spectrophotometric method was used to monitor the 

formation of AgNPs under different conditions. Additionally, an ecological and viable 



approach for the in situ formation of AgNPs on cotton fabrics has been made. Silver 

nanocoated fabric was characterized by scanning electron microscopy (SEM), energy-

dispersive spectroscopy (EDS) and FTIR. Different coating levels and the impact of repeated 

washings have been evaluated against different microbial strains by growth inhibition zone. 

The results of antimicrobial studies reveal that the presence of a low coating level of AgNPs 

is enough for producing an excellent and durable antimicrobial cotton fabric. The thesis 

presents an efficient and successful preparation of different nanocolorants in aqueous 

solution, which would inspire the scientific community to explore their potential applications 

in different fields.  

  

 


